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§ 1 
Genomgång av närvaro  
Ordförande Ewa Larsson (MP) förklarade sammanträdet öppnat. 
Stadsdelsnämnden beslutade att hålla sammanträdet stängt för 
allmänheten på grund av den rådande situationen med coronaviruset 
och sjukdomen covid-19. Sammanträdets tema och öppna del 
webbsändes för allmänheten. Nämnden ajournerade sig mellan 
klockan 18:30 - 19:00 för kvällens tema, information om 
de aktiviteter som förvaltningen har anordnat för barn och unga 
under sommaren. 
  
Närvaron redovisas på sidan 1. 
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§ 2 
Val av justerare och meddelande om tid för 
protokolljustering  

Beslut  
1. Vice ordförande Tina Kratz (V) utses att tillsammans med 
ordförande Ewa Larsson (MP) justera dagens protokoll. 
2. Protokollet ska justeras 8 september 2021. 
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§ 3 
Godkännande av dagordning  

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden fastställer förslaget till dagordning. 
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§ 4 
Meddelande om protokolljustering  
Anmäls att stadsdelsnämndens protokoll från den 12 augusti 2021 
justerades samma dag. 
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§ 5 
Information från stadsdelsförvaltningen  
Stadsdelsdirektör Maria Laxvik informerar om att sopsugen i 
Skarpnäck har börjat repareras, ett arbete som planeras vara färdigt 
vid årsskiftet. 
  
Maria Laxvik informerar också om trygghetstorg i Kärrtorp, vilket 
äger rum den 22 september och där stadsdelsförvaltningen och 
andra aktörer finns på plats. Nämndens ledamöter och ersättare 
bjuds in att delta. 
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§ 6 
Nämndens frågor till förvaltningen  
Daniel Söderberg Talebi (V) ställer en fråga om hur kötiderna ser ut 
till ungdomsmottagningen vid Gullmarsplan, med anledning av att 
det fortfarande inte finns möjlighet till dropin. Stadsdelsdirektör 
Maria Laxvik svarar att ett uppföljningsmöte om detta kommer att 
äga rum i närtid och att information kommer nämnden till del efter 
detta. 
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§ 7 
Ny förskola på Horisontvägen i Skarpnäck  
Ändring av inriktningsbeslut 
SKA 2020/391 
 

Beslut  
1. Stadsdelsförvaltningen ges i uppdrag att annullera projektet Ny 
förskola på Horisontvägen i Skarpnäck. 
2. Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden behandlade 2019-06-13 ett detaljplaneförslag för 
området vid Horisontvägen i Skarpnäck som medger en ny förskola 
med 6 avdelningar med plats för 108 barn. Den nya förskolan var 
tänkt att ersätta befintliga mindre förskolor som är placerade i 
bottenvåning på bostadshus och är i behov av bland annat 
ytskiktsrenovering. Stadsdelsförvaltningen tog därefter tillsammans 
med SISAB fram ett förslag på förskolans utformning. Ett 
inriktningsbeslut fattades av stadsdelsnämnden 2020-12-17 där 
förvaltningen fick i uppdrag att fortsätta utredningen med inriktning 
att beställa en ny förskola. Under utredningens gång har ett antal 
utmaningar, som påverkar verksamheten och ekonomin, 
aktualiserats. 
Stadsdelsförvaltningen har sett över antalet planerade förskolor och 
det faktiska behovet baserat på demografi, nybyggnation och behov 
av att avveckla befintliga lokaler. I den samlade bedömningen har 
stadsdelsförvaltningen även tagit hänsyn till stadens 
investeringsstrategi. Utifrån de omständigheter som redovisas under 
synpunkter och förslag gör förvaltningen bedömningen att 
stadsdelsnämnden inte bör gå vidare med detta projekt. 
Stadsdelsnämnden föreslås därför ge förvaltningen i uppdrag att 
annullera projektet Ny förskola på Horisontvägen i Skarpnäck. 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat 2021-06-28. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. Tina Kratz m.fl. (V) och Monica Lövström m.fl. 
(S) yrkar bifall till Vänsterpartiets och Socialdemokraternas 
gemensamma förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns två förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag och Vänsterpartiets och 
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Socialdemokraternas gemensamma förslag. Ordförande ställer 
förslagen mot varandra och finner att stadsdelsnämnden beslutar 
enligt förvaltningens förslag. 
  

Reservation 
Tina Kratz m.fl. (V) och Monica Lövström m.fl. (S) reserverar sig 
mot beslutet till förmån för sitt eget förslag till beslut enligt 
följande: 
  

Att inte annullera projektet Ny förskola på Horisontvägen 
  
Att därutöver anföra följande 
  
Vi anser att stadsdelsförvaltningen ska ges förutsättningar att 
återta planerna på att bygga en ny kommunal förskola, lämna 
de två slitna förskolorna och erbjuda föräldrar bättre 
möjligheter att välja kommunal förskola i Skarpnäck än idag. 
Tanken med den nya friliggande förskolan var att skapa 
förbättrade lokaler för de förskoleavdelningar som idag 
befinner sig i två förskolor placerade i bottenplan av 
bostadshus. De befintliga förskolornas slitna lokaler, små 
gårdar och placering i bottenplan har länge ansetts vara 
problematiskt. Vi anser att det snarare är planeringen av en 
privat förskola om 4 avdelningar som sker parallellt i det 
närliggande området vid Gamla Tyresövägen som bör 
annulleras. Då vi inte ser något behov av ytterligare en privat 
förskola i Skarpnäck, då det redan i nuläget finns en kraftig 
majoritet av privata förskoleavdelningar i Skarpnäck. 
  
Att på grund av den planerade privata förskolan vid Gamla 
Tyresövägen lämna planeringen av en ny friliggande 
kommunal förskola anser vi vara olyckligt. Skarpnäcks 
kommunala förskolor håller hög kvalitet och är eftersökta av 
stadsdelens vårdnadshavare. De synpunkter som 
förvaltningen har gällande tomtens utmaningar kanske kan få 
en lösning om man utökar sökandet efter bästa placering för 
förskolan i hela planområdet vid Skevrodrets skog. 

 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2020/391-3 (Godkänd - R 1) Ny förskola på 
Horisontvägen i Skarpnäck, Ändring av inriktningsbeslut  
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§ 8 
Utanordnare för Skarpnäcks stadsdelsnämnd  
SKA 2021/241 
 

Beslut  
1. Serviceförvaltningens förvaltningschef Charlotte Goliath utses 
till utanordnare för utbetalning av pengar på stadsdelsnämndens 
vägnar från och med 2021-09-02. 
2. Ärendet justeras omedelbart. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Enligt Stockholms stads regler för ekonomisk förvaltning, 3 kap 5 
§, ska varje nämnd utse utanordnare med rätt att på nämndens 
vägnar beordra utbetalning av pengar. Nämnden ska ge denna 
befogenhet till förvaltningschefen samt till förvaltningschefen för 
serviceförvaltningen. Förvaltningschefen ska utse ett lämpligt antal 
ställföreträdare med samma befogenhet som utanordnare. Rätten att 
begära utbetalning av pengar ska ges till namngivna personer. 
  
Utanordning innebär ett slutligt godkännande av att 
betalningsunderlaget är behandlat i föreskriven ordning innan 
utbetalning görs. 
  
Serviceförvaltningen har ny direktör sedan den 1 mars 2021. 
Förvaltningen föreslår därför att nämnden utser den nya 
förvaltningschefen, Charlotte Goliath, till utanordnare för 
utbetalning av pengar på stadsdelsnämndens vägnar. 
  
Förvaltningschefen ska därefter, enligt reglerna för ekonomisk 
förvaltning, utse namngivna ställföreträdare med befogenhet att på 
motsvarande sätt beordra utbetalning av pengar. 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat 2021-08-02. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP)  konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande finner att 
stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
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Handlingar i ärendet 
 SKA 2021/241-1 (Godkänd - R 1) Utanordnare för 

Skarpnäcks stadsdelsnämnd 
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§ 9 
Publika laddningsstationer  
Svar på medborgarförslag 
SKA 2021/168 
 

Beslut  
1. Förvaltningens förslag till svar på medborgarförslaget godkänns. 
2. Medborgarförslaget sänds till Trafikkontoret för vidare hantering. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Vid stadsdelsnämndens sammanträde 2021-05-27 anmäldes ett 
medborgarförslag om publika laddningsstolpar vid alla centrum i 
Skarpnäcks stadsdelsområde. Stadsdelsförvaltningen ställer sig 
positiv till förslaget. Det är dock trafiknämnden som ansvarar för 
frågor som rör laddinfrastruktur på gatumark. 
Stadsdelsförvaltningen har varit i kontakt med trafikkontoret och 
framfört önskemålet om publika laddningsstationer i nära 
anslutning till stadsdelsområdets samtliga centrum. Trafikkontoret 
har pekat ut ett antal tänkbara platser för nya laddare som ger en 
fingervisning om parkeringsplatser där platsens fysiska 
förutsättningar möjliggör att laddstolpar skulle kunna placeras. 
Platserna är dock ännu inte utredda, dvs de är inte kontrollerade så 
att de inte försvårar gatuskötsel, framkomlighet eller stör framtida 
planer för utveckling av gatan. Trafikkontoret avser att se över 
möjligheten att utreda aktuella platser i anslutning till alla centrum 
inom Skarpnäcks stadsdelsområde för att tydliggöra för intresserade 
aktörer att platserna är godkända inom staden för etablering av 
laddplatser. Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett 
tjänsteutlåtande daterat 2021-06-22. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP)  konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande finner att 
stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2021/168-3 (Godkänd - R 1) Publika laddningsstationer 
 523407 Publika laddningsstationer 
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§ 10 
Sopsituationen i Skarpnäck  
Svar på medborgarförslag 
SKA 2021/203 
 

Beslut  
1. Förvaltningens förslag till svar på medborgarförslaget godkänns. 
2. Medborgarförslaget sänds vidare till SVOA för kännedom. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Vid stadsdelsnämndens sammanträde 2021-06-17 anmäldes ett 
medborgarförslag om sopsituationen i Skarpnäck. Förslagsställaren 
vill att ägandet av Skarpnäcks sopsugsanläggning så snart som 
möjligt överförs till kommunen, att överföringen sker på ett sätt 
som inte medför onödig tidsutdräkt eller kostnadsökning samt att 
samtal om överföringen omedelbart upptas mellan samfälligheten 
och kommunen. 
  
Stadsdelsnämnden har inget uppdrag att arbeta med 
hushållsavfallshantering. Enligt SVOA, som är det kommunala 
bolag inom Stockholms stad som hanterar frågor om hushållsavfall, 
så är frågan om övertagande av befintliga sopsugsanläggningar 
runtom i staden under utredning. En övergång till kommunalt 
huvudmannaskap är dock kantad av ett flertal juridiska, tekniska 
och ekonomiska frågeställningar som ännu inte är utredda. Frågan 
om en eventuell övergång är något som samfällighetsföreningen och 
SVOA behöver ha en dialog kring. Stadsdelsförvaltningen hade 
redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2021-06-18. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP)  konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande finner att 
stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2021/203-2 (Godkänd - R 1) Sopsituationen i 
Skarpnäck 

 523406 Sopsituationen i Skarpnäck 
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§ 11 
En kollosatsning för flera barn och unga  
Svar på skrivelse från Tina Kratz m.fl. (V) och Monica 
Lövström m.fl. (S) 
SKA 2021/220 
 

Beslut  
1. Förvaltningens tjänsteutlåtande överlämnas som svar på 
skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Vid stadsdelsnämndens sammanträde 2021-05-27 anmäldes en 
skrivelse från Monica Lövström m.fl. (S) angående kollosatsning 
för flera barn och unga. Skrivelsen överlämnades till förvaltningen 
för beredning. I skrivelsen framförs att det varit rekordmånga 
sökanden till sommarens kollo men att även rekordmånga barn och 
ungdomar inte kommer få möjlighet att åka på efterlängtade 
kolloveckor på Barnens ö i sommar. De populära kolloplatserna har 
inte blivit fler trots ett ökat söktryck. Skribenterna anser att delar av 
årets överskott i budget skulle kunna gå till fler kolloplatser. 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat 2021-05-29. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP)  konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande finner att 
stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2021/220-2 (Godkänd - R 1) En kollosatsning för flera 
barn och unga 

 SKA 2021/220-1.1 § 21 Skrivelse V + S En kollosatsning för 
flera barn och unga.docx (2/2) 
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§ 12 
Våld i nära relationer  
Svar på skrivelse från Tina Kratz m.fl. (V) och Monica 
Lövström m.fl. (S) 
SKA 2021/221 
 

Beslut  
1. Förvaltningens tjänsteutlåtande överlämnas som svar på 
skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Vid stadsdelsnämndens sammanträde 2021-04-22 anmäldes en 
skrivelse om våld i nära relationer från Tina Kratz m.fl. (V) och 
Monica Lövström m.fl. (S). I skrivelsen ställs fyra frågor om 
förvaltningens arbete med att identifiera och ge stöd och skydd till 
personer som utsätts för våld i nära relationer, som förvaltningen 
besvarar i tjänsteutlåtandet. Stadsdelsförvaltningen hade redovisat 
ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2021-06-30. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP)  konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande finner att 
stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2021/221-2 (Godkänd - R 1) Våld i nära relationer 
 SKA 2021/221-1.1 § 21 Skrivelse V + S Våld i nära 

relationer.docx (2/2) 
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§ 13 
Planärende på samråd - Hammarbyhöjden 1:1 vid 
Nytorps gärde  
Svar på remiss från stadsbyggnadsnämnden (2016-20960) 
SKA 2021/225 
 

Beslut  
1. Att i huvudsak godkänna förvaltningens förslag till beslut med 
dessa tillägg och synpunkter:  
  
Den förslagna betonguppsamlingen av vatten bör studeras vidare, 
nämnden förordar att möjligheter med naturnära åtgärdsvarianter 
som att anlägga dammar och beväxta diken samt stenkistor 
undersöks 
  
Byggnaderna C och D ligger lägre och platsen bör studeras vidare i 
relation till behov av vattenuppsamling och angöring 
  
Om det av skyfallsutredningen framkommer att det är olämpligt att 
bygga område D, bör det undersökas om motsvarande antal 
lägenheter kan byggas på annan plats i planområdet. Likaså bör 
närheten till badet beaktas. 
  
Vägdragningar utmed A, B, C och D bör anläggas varsamt. 
Alternativet att bygga gångfartsvägar med armerat gräs eller grus 
bör utredas. 
  
Byggnaderna E bör anpassas till den aktuella platsen både avseende 
volym, natur och skyfall, byggnaden närmast badet bör undersökas 
om den kan ersättas på annan plats 
  
G kan studeras vidare om den bör placeras närmare Åstorpsringen 
och gå upp i höjd. 
  
Remisstiden har ännu ej gått ut så nämnden kan inte göra en samlad 
bedömning av inkomna lokala synpunkter och fysiskt möte mellan 
lokalt boende och stadsbyggnadskontoret har inte genomförts. 
Under planperiodens mycket långa tid har ny kunskap om skyfall 
kommit nämnden tillkänna. I aktuellt planförslag presenteras ett för 
Sverige oprövat förslag att lösa kraftfullt regn och torka, däremot 
föreslås inga förändringar om omplaceringar av hus som en 
konsekvens av ny kunskap. Nämnden tar därför inte direkt ställning 
till liggande förslag men lyfter fram synpunkter som vi tycker är 
problematiska. 
  
Kvartärgeologiskt är Nytorps gärde en forntida sjö där sedimenten 
från omgivande bergshöjder avsatts och bildat en leråker. Som 
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sådan utgör gärdet med sina 32-34 m ö h den lägst liggande ytan i 
hela området. Det vill säga vid kraftiga regn kommer vattnet att 
rinna till gärdet. Växtligheten på gärdet har goda förutsättningar att 
ta hand om ett överskott på vatten, framförallt gäller det de områden 
där det också finns stora träd. I framtiden förutspås nu att ett 
extremare väder kommer att blanda heta somrar med stora 
regnmängder. Dvs när det är hett torkar jorden och blir hård. Ett 
skyfall kommer då att rinna över ytan, inte tränga ner i den om inte 
det finns skuggande vegetation som kan uppehålla vattnet och som 
kan leda vattnet ner i jorden. 
  
Skyfallsplanen för gärdet visar på att påverkan på Nytorps gärde 
förväntas bli väldigt svår vid skyfall, då gärdet enligt beskrivning är 
lägsta punkten inom ett stort område. Detta föreslås i remissen 
åtgärdas med en betonglösning prövad i Danmark. En lösning som 
skulle utgöra ett stort visuellt intrång på gärdets gröna värden. En 
mer naturlig hantering av vatten skulle kunna vara dammar, beväxta 
diken och/eller stenkistor, vilket vore en betydligt enklare lösning, 
som därtill passar stadsdelen och dess invånares intressen för natur 
och miljö. Dessutom får Hammarbyskolan ett tillskott i sin 
undervisning vilket har visat sig mycket populärt i Björkhagens 
skola där Naturvårdsverket bidragit till dammbygge. I förslaget sägs 
att olika aktiviteter kan pågå på bassängens botten när det inte är 
vatten i den. Det framgår dock inte hur ofta den är helt torrlagd och 
vem som ska sköta driften av att hålla betongbotten ren från slam 
och växtrester. 
  
Några nya förslag har tillkommit som inte var med i programmet 
från början, en stor vinkelbyggnad kallad G som upptar hela gärdet 
på sydvästra sidan. Den börjar vid tunneln under vägen till Dalen 
och en ny angöringsväg planeras runt G. Vi är glada att tunneln 
föreslås blir kvar, det är den västra huvudleden över gärdet mellan 
Dalen och Nackareservatet för cyklister, barnfamiljer, hundägare, 
joggare och allmänt promenerande invånare. 
  
Utefter Åstorpringen är ytterligare en ny byggnad inritad, I, som 
kommer att ligga framför äldre bebyggelse och i kant med ny 
bebyggelse utefter vägen. Marken består av en liten 
uppställningsyta och en stor yta med väl uppväxta stora tallar, 
tallarna står tätt och området upplevs som mörkt. I förslaget är ett 
brett femvåningshus inritat som helt skulle komma att dominera 
framför den äldre bebyggelsen bakom huset. Vi tror att bebyggelse 
kan tillföra platsen värde genom att stärka befintlig infrastruktur 
utefter Åstorpsringen, det kommer bli trevligare att gå och cykla 
där. Ett förslag att föredra skulle kunna vara två mindre fyravångs 
trähus med sadeltak. Inte bara för att det kan bli knepigt med betong 
framöver utan för att det passar att smygas in i befintligt tallbestånd. 
Däremot skulle en lägre höjd, mellanrum mellan huskroppar och ett 
mjukare byggmaterial kunna övervägas. 

Sida 18 (60)



Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 9/2021 
 

2021-09-02 

  
Den stora byggnaden F som ligger utefter Åstorpsringen har en 
angöringsväg inritad runt sig. Vi tror att byggnad F på gärdet kan 
komprimeras och istället gå upp i höjd så att sikten över gärdet 
bibehålls. Genom att lägga på flera våningar och låta en del bli 
väsentligt högre, gärna i trä, kan eventuellt bortfall av lägenheter 
vid D och C kompenseras. Här borde vi kunna inspireras av 
Skellefteå där Sveriges nu högsta höghus i trä byggs. Angöring 
skulle kunna fokuseras från Åstorpsringen i övrigt gågator. 
  
Fortsatt efter böjen på Åstorpsringen ligger byggnaderna A. 
Volymerna är stora och anpassade till tidigare nybyggnation utefter 
gatan. Här kan växtlighet utefter fasaderna prövas både för att 
dämpa hetta och för att göra platsen trevligare. 
  
Att bygga en ny gymnastiksal, byggnad B, är efterfrågat och 
behövs. Inom planområdet finns fler väl uppväxta träd, lönn, björk 
asp, tall, de behöver vara kvar för att ge skugga och för att suga upp 
vatten samt fånga vindens sus till glädje för alla som promenerar på 
den sydöstra delen bredvid gärdet till Björkhagen. Det bör 
undersökas om byggnad B:s placering kan anpassas så att befintliga 
väl uppväxta träd kan vara kvar. Vi anser även att den kraftfulla 
trädallé som börjar här bör bibehållas och skyddas under 
byggperioden. 
  
Vad som planeras med de äldre gymnastiksalarna är inte känt för 
oss. Det borde kunna prövas att bygga bostäder där som eventuellt 
kan ersätta ett av husen i plan E. 
  
Föreslagna byggnader C och D är placerade så att de inte ska 
skymma den gamla smalhus bebyggelsen bakom, det är bra, men de 
är väldigt höga, vilket förvaltningen också påpekar. Byggnaderna D 
är dock placerade i en av de, enligt Skyfallsplanen, lägsta punkterna 
i stadsdelen. Båda bör studeras vidare. 
  
Utefter hela den befintliga smalhussträckan bakom C och D har 
uteplatser arrangerats, blomsterprakt byggts upp och det finns flera 
grönsaksodlingar i direkt anslutning till de väl uppväxta och 
variationsrika buskar och träd som sedan möter själva gärdet och 
den mycket populära promenad- och cykelvägen. Dvs precis så som 
många byggare och samhällsplanerare i dag föreslår att ny 
byggnation ska ske och som sålunda borde beaktas. 
  
Slutligen har byggnaderna E blivit både högre och bredare än vad 
som förefaller passa in i miljön. För att dessa närmast badet ska bli 
av krävs att alla träd och buskar som finns mellan befintliga 
smalhus och utomhusbadet måste tas bort. En mindre fyravånings 
byggnad skulle kunna vara möjlig utefter vägen vid befintlig 
förskola om den anpassas till befintlig miljö, dvs bibehållande av 

Sida 19 (60)



Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 9/2021 
 

2021-09-02 

träd och buskar. Gärna i trä för att anknyta till vårt förslag till en 
högre byggnad och två lägre utefter Åstorpsringen i samma 
material. En ny förskola planeras också på platsen, kanske den kan 
byggas så att den trädgård och de äppelträd barnen planterat där kan 
bibehållas. 
  
Gärdet är populärt bland alla boende vid Dalen, Kärrtorp, 
Björkhagen och Hammarbyhöjden. Festivaler och 
ballonguppstigningar sker, rekreation ges bland annat genom 
storheten, den fria sikten och all grönska. Nämnden ser också det 
stora behovet av bostäder. Det föreslagna antalet bostäder bör därför 
ligga fast inom planområdet. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Ett förslag till detaljplan för del av Hammarbyhöjden vid Nytorps 
gärde har sänts till Skarpnäcks stadsdelsnämnd för yttrande. 
Stadsbyggnadskontoret har tagit fram ett detaljplaneförslag som 
möjliggör cirka 650 bostäder, två förskolor, idrottshall och lokaler i 
ett attraktivt och kollektivtrafiknära läge, att utveckla och stärka 
parken som mötesplats och som översvämningsyta för skyfall. 
Detaljplanen är en del av programmet för Hammarbyhöjden och 
Björkhagen. Åstorpsringen rätas ut och ges en mer stadsmässig 
utformning och två nya lokalgator föreslås. En avvägning har gjorts 
mellan den ekologiskt värdefulla miljön och intentionerna i 
översiktsplanen samt de bostadspolitiska målen. 
Stadsbyggnadskontorets bedömning är att de värden som skapas är 
större än de värden som går förlorade. 
  
Stadsdelsförvaltningen anser att det är positivt att det kommer till 
nya bostäder i kollektivtrafiknära läge i Kärrtorp, Hammarbyhöjden 
och Björkhagen. De nya bostäderna får en attraktiv placering med 
stora natur- och rekreationsområden i omedelbar närhet och gärdet 
utvecklas för att bli en attraktiv mötesplats för rekreation och 
motion för fler. Det är positivt att ett nytt boende för seniorer ges 
plats och att två nya förskolor kan byggas. Förvaltningen kommer 
medverka i den fortsatta planeringen av dessa. Förvaltningen gör 
vissa medskick till det fortsatta arbetet kopplat till bland annat 
grönytekompensation, höjden på föreslagna byggnader, 
lägenhetsstorlek, behov av utökad kollektivtrafik och belysning 
av  gång- och cykelvägar. Förvaltningen påtalar också vikten av en 
modern och ändamålsenlig skyfallshantering. 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat 2021-08-24. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP), Johan Brege m.fl. (M), Sabine 
Pettersson (L) och Alfred Askeljung (C) yrkar bifall till 
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Miljöpartiets, Moderaternas, Liberalernas och Centerpartiets 
gemensamma förslag till beslut. Tina Kratz m.fl. (V) yrkar bifall till 
Vänsterpartiets förslag till beslut. Monica Lövström m.fl. (S) yrkar 
bifall till Socialdemokraternas förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns tre förslag 
till beslut och det är Miljöpartiets, Moderaternas, Liberalernas och 
Centerpartiets gemensamma förslag, Vänsterpartiets förslag och 
Socialdemokraternas förslag. Ordförande ställer förslagen mot 
varandra och finner att stadsdelsnämnden beslutar enligt 
Miljöpartiets, Moderaternas, Liberalernas och Centerpartiets 
gemensamma förslag. 
  

Reservation 
Tina Kratz m.fl. (V) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget förslag till beslut enligt följande: 
  

att planförslaget arbetas om för att bevara mer av Nytorps 
gärde samt avstyrker att bilvägar anläggs i anslutning till 
gärdet.  
  
att ytterligare utreda vilka effekter byggnation på Nytorps 
gärde kan få i förhållande till klimatförändringar med mer 
frekvent förekommande skyfall och hetvågor. 
  
Sammanfattning 
Vänsterpartiet är positivt inställt till förtätning och 
nybyggnation i Hammarbyhöjden, Björkhagen och Kärrtorp, 
de områden inom Skarpnäcks stadsdelsförvaltnings område 
som omger Nytorps gärde. Samtidigt är det av stor vikt att 
exploatering görs på ett sådant vis att mycket välutnyttjade 
och uppskattade grönområden, inte minst ytor som används 
som parkmark, bevaras i rimlig utsträckning.  Det blir extra 
viktigt i ärendet Nytorps gärde eftersom ytan är en helt 
central grön plats som används så som parkmark av boenden, 
skolelever, motionärer samt lekande och badande barn från 
flera olika omkringliggande bostadsområden. Det handlar om 
omkringliggande bostadsområden där omfattande 
nybyggnation redan skett samt kommer att ske framöver 
vilket ytterligare ökar behovet av den gröna yta som Nytorps 
gärde utgör. En del av dessa bostadsområden ligger även 
utanför Skarpnäcks stadsdelsförvalt-nings område. 
Den föreslagna detaljplanen innehåller delar som 
Vänsterpartiet menar är väl avvägda men också betydande 
delar som vi menar är allt för ingripande på ett sätt som gör 
irreversibla inskränkningar i hur grönområdet kan användas 
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och som vi menar inte uppfyller de höga krav som bör ställas 
vid byggnation på en plats som Nytorps gärde. Vi avstyrker 
förslaget i den del som avser gator för biltrafik 
Exempel på det är den relativt stora bilväg som föreslås med 
möjlighet till genomfart från Åstorpsringen till 
Ulricehamnsvägen. Alltså precis bredvid Nytorpsbadet, förbi 
förskolor och mellan Hammarbyskolan Södra och Nytorps 
gärde. Ytterligare exempel är de bilvägar som föreslås mellan 
område F och G och Nytorps gärde. Alla dessa bilvägar med 
föreslagen utformning får en kraftig negativ inverkan på 
områdets karaktär, hur det som bevaras av Nytorps gärde kan 
utnyttjas framöver och hur barn kan springa fritt. Bilvägarna 
skulle dessutom ta upp betydande grön yta som idag är ytterst 
välutnyttjad så som parkmark. 
Vidare är omfattningen, placeringen och utformningen på 
områdena F, G, C och D sådan att för stora delar av Nytorps 
gärde tas i anspråk och får en negativ inverkan på 
Nytorpsbadet samt kopplingen till området Dalen som ligger i 
Enskede. 
Avslutningsvis hyser vi en oro för hur förslaget kommer 
påverka situationen vid alltmer frekvent förekommande 
skyfall och hetvågor. Vi känner ett behov av mer underlag 
utifrån vilka krav klimatförändringar ställer på omfattande 
byggnation och hårdgörande av den aktuella marken som 
ligger mycket låglänt och som vi vet ligger riskabelt till vid 
kraftig nederbörd. Vidare står på samma mark idag ett stort 
antal större träd som bidrar till svalka vid hetvågor.    
Sammanfattningsvis ser vi därför att förslaget behöver arbetas 
om och vi efterfrågar mer underlag som i högre grad tar 
hänsyn till klimatförändringar. 
  
Planförslag Hammarbyhöjden 1:1 vid Nytorps Gärde 
Nytorps gärde är en speciell grön plats med stor betydelse för 
Hammarbyhöjden, Björkhagen, Kärrtorp, Dalen, Blåsut och 
Johanneshov. Ytan är välutnyttjad som parkmark. I nära 
anslutning till Nytorps gärde har det upprättats betydande ny 
bebyggelse. Exempel på det är hela området mellan 
Hammarbyskolan Södra och Blåsut. Det byggs också, samt 
planeras för omfattande bebyggelse, på flera håll omkring 
Nytorps gärde. Exempel på det är vid Garagevägen samt i 
Björkhagen nära Kärrtorps IP. Det gör att behoven av de stora 
värden som Nytorps gärde har idag ökar i takt med att ännu 
fler nyttjar området. 
Som nämns i sammanfattningen ovan finns det delar av 
planförslaget som vi menar är väl avvägt. Vi ser positivt på 
att Åstorpsringen rätas ut och får en mer stadsmässig 
utformning med mer bebyggelse mot gatan. Med en växande 
befolkning är en idrottshall nödvändig likväl som en 
matvarubutik och fler förskolor. Likaså behövs det givetvis 
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fler bostäder som vanligt folk har råd att bo i, inte minst 
prisvärda hyresrätter. 
Nedan utvecklas de delar av planförslaget som föranleder att 
vi menar att förslaget behöver arbetas om samt att vi 
efterfrågar mer underlag med hänsyn till effekterna av 
klimatförändringar.   
  
Stora bilvägar i direkt anslutning till gärdet samt möjlighet till 
genomfart 
De nya bilvägar som förslås byggas på Nytorps gärde är 
alldeles för omfattande och skulle kraftigt öka biltrafiken på 
och genom platsen. Vi uppfattar att förslaget i denna del 
väckt en stor upprördhet bland allmänheten. Som en 
konsekvens av förslaget skulle allt för stor och värdefull grön 
yta som idag används som park i stället bli bilväg. 
Det handlar dels om bilvägen mellan Åstorpsringen och 
Ulricehamnsvägen, dels om de nya vägar som föreslås 
anläggas runt hela område F och G.  
Vi menar att det går att göra trafiklösningar för möjlighet att 
angöra nybyggnation utan att rama in det som återstår av 
Nytorps gärde med bilväg samt utan att öppna upp för 
genomfartstrafik från Åstorpsringen mot Björkhagen/norra 
delen av Hammarby och vidare. Vi menar att syftet med nya 
bilvägar på platsen bör vara att angöra husen samt för 
utryckningsfordon att enkelt ta sig fram, inte att anlägga ett 
nytt mer omfattande vägnät på Nytorps gärde. Befintligt 
vägnät för biltrafik kan i högre utsträckning användas för att 
angöra ny bebyggelse. 
Vidare vore det olyckligt att bygga ny bilväg för genomfart 
som löper precis intill Nytorpsbadet, förbi förskolor och 
mellan Hammarbyskolan Södra och Nytorps gärde. 
Bilvägarna med föreslagen utformning får en kraftig negativ 
inverkan på grönområdets karaktär, hur det som föreslås 
bevaras av Nytorps gärde kan utnyttjas framöver, hur barn 
kan springa fritt och de tar dessutom upp betydande grön yta 
som idag är ytterst väl utnyttjad så som parkmark. 
  
Allt för stora delar av Nytorps gärde föreslås bebyggas 
Områdena F och G föreslås byggas på en stor del av Nytorps 
gärdes västra och mer centrala delar. Vi är positivt inställda 
till byggnation mot Åstorpsringen som också anpassas för att 
bli en stadsgata. Men den byggnationen bör i större 
utsträckning placeras mot Åstorpsringen och inte ha formen 
av stängda kvarter som går en bra bit in på nuvarande 
Nytorps gärde. Dessutom bör inte områdena F och G helt 
inramas av nya bilvägar. 
Vi ser också ett stort värde i att området Dalen i Enskede 
bättre kopplas ihop med Nytorps gärde genom ett grönt stråk 
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mellan Dalenparken och Nytorps gärde. Här lämnar 
planförslaget en hel del att önska och bör ses över. 
Förslaget till byggnation av områdena C och D skulle behöva 
ses över. Inte minst i relation till den föreslagna bilvägen för 
genomfart där en annan mindre ingripande trafiklösning är 
helt nödvändig. Vidare tar områdena C och D upp en stor del 
av Nytorps gärde och förslaget skulle innebära att påtagliga 
naturvärden försvinner i väl stor utsträckning. På platsen 
finns idag en varierad växtlighet och stora träd som ger skydd 
vid hetta. Vidare skulle förslaget innebära att för området 
relativt höga hus placeras mycket nära Nytorpsbadet vilket 
kan inverka negativt på tryggheten och miljön på badet. Allt 
detta sammantaget föranleder att förslaget till område C och 
D skulle behöva justeras. 
  
Situationen vid mer frekvent förekommande skyfall och 
hetvågor 
Vi hyser en oro för hur förslaget kommer påverka situationen 
vid alltmer frekvent förekommande skyfall och hetvågor. Vi 
känner ett behov av mer underlag utifrån vilka krav 
klimatförändringar ställer på omfattande byggnation och 
hårdgörande av den aktuella marken som ligger mycket 
låglänt och som vi vet ligger riskabelt till vid kraftig 
nederbörd. Vidare står på samma mark idag ett stort antal 
större träd som bidrar till svalka vid hetvågor.   
Av den anledningen skulle vi önska mer underlag som i högre 
grad tar hänsyn till klimatförändringar och den utsatta plats 
planärendet gäller. 
  

Monica Lövström m.fl. (S) reserverar sig mot beslutet till förmån 
för sitt eget förslag till beslut enligt följande: 

  
Att delvis godkänna förvaltningens förslag 
  
Att uppdra åt förvaltningen att lägga till nedanstående 
synpunkter i förvaltningens förslag till beslut. 
  
Planärende på samråd Hammarbyhöjden 1:1 vid Nytorps 
gärde 
Socialdemokraterna är positiva till att fler lägenheter byggs i 
stadsdelen. Bostaden är en social rättighet och 
bostadspolitiken en viktig del av välfärdspolitiken. Om inte 
samhället förmår att komma till rätta med 
bostadsförsörjningen i Stockholm  kan det leda till att den 
sociala sammanhållningen och tilliten till samhället och den 
svenska modellen minskar.  Att planerna innehåller 
hyresrätter, seniorboende och förskolor är viktigt ur vår 
synpunkt. Vi vill dessutom påpeka att bristen på idrottshallar i 
Stockholm är stor och den nya idrottshallen som är planerad 
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innebär ett välbehövligt tillskott både till skolan och 
idrottslivet i stadsdelen. 
  
En upprustning av Nytorpsbadet är också nödvändig, liksom 
att utveckla området med en skatepark. 
  
Nytorps gärde är en viktig grön oas och mötesplats i vår 
stadsdel och det är därför viktigt att ta ett helhetsgrepp vid 
planering av byggnation och utveckling. 
  
Vi är i stort nöjda med förvaltningens svar men vill göra ett 
par tillägg. 
  
Den planerade bilvägen mellan Åstorpsringen och 
Ulricehamnsvägen skapar oro. Gärdet domineras idag av 
gång- och cykeltrafik och utgör en trygg plats för barn och 
ungdomar att förflytta sig över gärdet utan att bekymra sig 
över biltrafik. En bilväg längs gärdet går emot tanken om 
Nytorps gärde som en grön oas och planen att skapa en trygg 
park som stärker de ekologiska och sociala värdena. Med 
bilvägen kommer karaktären av gärdet att förändras. Vi ser 
också med oro på att vägen blir en genomfartsled mellan 
Blåsut och Hammarbyhöjden/Björkhagen. 
  
Ett alternativ skulle vara att placera bilvägen på norra sidan 
av de planerade husen eller så bör ytterligare åtgärder 
planeras in för att minska trafiken och förhindra genomfart 
och även tydligt separera gång- och cykeltrafikanter från 
bilvägen. Oavsett lösning bör den planerade bilvägen planeras 
för att minska trafiken ut mot Nytorps gärde. 
  
Planerna för nyplantering av träd uppskattas. Vi vill även 
skicka med att fruktträden på norra delen av gärdet bör 
ersättas med likvärdig och – om möjligt – vuxna träd.   
  
Vi delar förvaltningens oro för återkommande skyfall och att 
ytterligare åtgärder i planen kan komma att behövas för att 
klara av stora volymer regn på kort tid. 
  
Vi har tidigare påpekat behovet av belysning längs gång- och 
cykelbanan på den södra sidan av gärdet. 

  

Ersättaryttrande 
Emelie Rasby (KD) instämmer i förslag till beslut från Miljöpartiet, 
Moderaterna, Liberalerna och Centerpartiet. 
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Handlingar i ärendet 
 SKA 2021/225-2 (Godkänd - R 1) Förslag till detaljplan för 

del av Hammarbyhöjden1:1 m fl vid Nytorps gärde i 
stadsdelarna Kärrtorp, Hammarbyhöjden, Björkhagen och 
Gamla Enskede 

 527197 Planbeskrivning_8541698_84_6 
 527198 Plankarta SDp, del 1_9018852_2_6 
 527199 Samrådsbrev_9016749_7_6 
 SKA 2021/225-1 Remiss, Planärende på samråd 

Hammarbyhöjden 1:1 vid Nytorps gärde 
 

Sida 26 (60)



Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 9/2021 
 

2021-09-02 

§ 14 
Förslag till reviderade avfallsföreskrifter för Stockholms 
kommun  
Svar på remiss från avfallsnämnden (21NM3) 
SKA 2021/282 
 

Beslut  
1. Förvaltningens tjänsteutlåtande överlämnas till avfallsnämnden 
som svar på remissen. 
2. Paragrafen förklaras omedelbart justerad. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Den 1 augusti 2020 trädde ett antal ändringar i 15 kap. miljöbalken 
och en ny avfallsförordning i kraft. Mot denna bakgrund har 
avfallsnämnden tagit fram ett förslag till nya föreskrifter för 
avfallshantering för Stockholms kommun. 
  
Föreskrifterna reglerar ansvarsfördelningen mellan kommunen, 
fastighetsinnehavaren och nyttjanderättshavare och innehåller 
bestämmelser om godkända behållartyper, hämtningsintervall och 
sorteringskrav. Ett slutligt förslag till nya föreskrifter bedöms kunna 
presenteras till kommunfullmäktige för beslut under årsskiftet 
2021/2022. 
  
Förvaltningen välkomnar förslagets tydliggöranden och 
förändringar. Förvaltningen efterfrågar mer information kring 
avfallsfrågor så att det blir lätt för medarbetare och medborgare att 
göra rätt. Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett 
tjänsteutlåtande daterat 2021-07-02. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP)  konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande finner att 
stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2021/282-2 (Godkänd - R 1) Förslag till reviderade 
avfallsföreskrifter för Stockholms kommun 

 SKA 2021/282-1.6 Remissutskick - förslag till reviderade 
avfallsföreskrifter för Stockholms kommun (7/7) 
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§ 15 
Handlingsplan för minskat klotter. Svar på uppdrag från 
kommunfullmäktige  
Svar på remiss från kommunstyrelsen (KS 2021/445) 
SKA 2021/121 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till 
kommunstyrelsen som svar på remissen av förslag till handlingsplan 
för minskat klotter. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Utifrån ett uppdrag i budget 2020 har trafiknämnden tagit fram ett 
förslag till handlingsplan för minskat klotter. Förslaget inbegriper 
tretton åtgärder och stadsdelsnämnderna involveras i tio av dem. 
Förvaltningen ställer sig positiv till handlingsplanen och ser att en 
större medvetenhet om stadens policy mot klotter och en mer 
likformig hantering över nämnd- och styrelsegränserna kommer att 
gynna medborgarna. Många av de åtgärder som föreslås sker redan 
och förvaltningen ser det som positivt att de nu sätts i ett 
sammanhang och att ansvarsfördelningen mellan respektive part 
inom staden förtydligas. Stadsdelsförvaltningen hade redovisat 
ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2021-08-13. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP)  konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande finner att 
stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2021/121-2 (Godkänd - R 1) Handlingsplan för 
minskat klotter 

 SKA 2021/121-1 Remiss, Handlingsplan för minskat klotter. 
Svar på uppdrag från kommunfullmäktige, KS 2021/445 

 SKA 2021/121-1.1 Handlingsplan för minskat klotter. Svar 
på uppdrag från kommunfullmäktige 

 SKA 2021/121-1.2 Handlingsplan för minskat klotter. Svar 
på uppdrag från kommunfullmäktige 

 SKA 2021/121-1.3 Bilaga 1 - Handlingsplan för minskat 
klotter 
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§ 16 
Handlingsplan för skadedjursbekämpning. Svar på 
uppdrag från kommunfullmäktige  
Svar på remiss från kommunstyrelsen (KS 2021/444) 
SKA 2021/122 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande till 
kommunstyrelsen som svar på remissen av förslag till handlingsplan 
för skadedjursbekämpning. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Trafiknämnden har i budgeten för 2020 fått i uppdrag av 
kommunfullmäktige att ta fram en handlingsplan för 
skadedjursbekämpning i samarbete med de nämnder och styrelser 
som har ansvar för skadedjursbekämpning. Handlingsplanen 
omfattar aktiviteter inom fyra målområden: Utvecklad 
avfallshantering på offentlig plats, kommunikation kring skadedjur, 
innovativa metoder och central upphandling av 
skadedjursbekämpning. För att få ett helhetsgrepp med effektiva 
arbetssätt och snabba samordnade insatser föreslår trafiknämnden 
en central upphandling av skadedjursbekämpning. Förvaltningen är 
positiv till förslaget till handlingsplan och till förslaget att göra en 
central upphandling av skadedjursbekämpning med trafiknämnden 
som kategoriägare. Områdesvis samordning mellan stadens 
nämnder och styrelser och privata fastighetsägare kan göra 
insatserna mot skadedjuren mer effektiv. Stadsdelsförvaltningen 
hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2021-08-13. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP)  konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande finner att 
stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2021/122-2 (Godkänd - R 1) Handlingsplan för 
skadedjursbekämpning 

 SKA 2021/122-1 Remiss Handlingsplan för 
skadedjursbekämpning. Svar på uppdrag från 
kommunfullmäktige, KS 2021/444 
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 SKA 2021/122-1.1 Handlingsplan för 
skadedjursbekämpning. Svar på uppdrag från 
kommunfullmäktige 

 SKA 2021/122-1.2 Handlingsplan för 
skadedjursbekämpning. Svar på uppdrag från 
kommunfullmäktige 

 SKA 2021/122-1.3 Bilaga 1 - Handlingsplan för 
skadedjursbekämpning. Svar på uppdrag från 
kommunfullmäktige 
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§ 17 
Mer relevant än någonsin. Biblioteksplan för Stockholms 
stad 2022-2025  
Svar på remiss från kommunstyrelsen (KS 2021/850) 
SKA 2021/269 
 

Beslut  
1. Förvaltningens tjänsteutlåtande överlämnas som svar på 
remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kulturnämnden har fått i uppdrag att ta fram en biblioteksplan för 
Stockholms stad. Här är världen större – biblioteksplan 2016-2020 
har varit vägvisaren för bibliotekens arbete under innevarande 
period. Detta då den förlängdes till och med 2021 med anledning av 
pågående pandemi. Mer relevant än någonsin – biblioteksplan 
2022-2025 är kulturnämndens förslag till ny biblioteksplan som ska 
vara vägledande för biblioteksverksamheten under den kommande 
fyraårsperioden. Förslaget till biblioteksplan har sänts på remiss till 
stadsledningskontoret, arbetsmarknadsnämnden, socialnämnden, 
utbildningsnämnden, Stockholms Stadshus AB, kommunstyrelsens 
råd för funktionshinderfrågor, Svensk biblioteksförening region 
Stockholm, Uppsala och Gotland samt till samtliga 
stadsdelsförvaltningar inom Stockholms stad. 
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 
daterat 2021-06-22. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. Tina Kratz m.fl. (V) och Monica Lövström m.fl. 
(S) yrkar bifall till Vänsterpartiets och Socialdemokraternas 
gemensamma förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns två förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag och Vänsterpartiets och 
Socialdemokraternas gemensamma förslag. Ordförande ställer 
förslagen mot varandra och finner att stadsdelsnämnden beslutar 
enligt förvaltningens förslag. 
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Resveration 
Tina Kratz m.fl. (V) och Monica Lövström m.fl. (S) reserverar sig 
mot beslutet till förmån för sitt eget förslag till beslut enligt 
följande: 

  
Att delvis godkänna förvaltningens förslag 
  
Att uppdra åt förvaltningen att lägga till vikten av att 
utveckling av nodbibliotek inte får ske på bekostnad av de 
lokala biblioteken. 
  
Från biblioteket mitt i byn till bibliotek i hela staden 
  
Vi ställer oss i grunden positiva till att varje stadsdelsområde 
har ett nodbibliotek som kan erbjuda ett bredare utbud av 
böcker och programverksamhet. Däremot ställer vi oss starkt 
kritiska till att den här utvecklingen sker på bekostnad av våra 
mindre lokala bibliotek. 
  
Biblioteket mitt i byn har inte tappat relevans. Tvärt om 
menar vi att ett levande lokalt bibliotek i närområdet är 
viktigare än någonsin. Ett bemannat bibliotek med en god 
programverksamhet, särskilt för barn och unga, ska vara 
hjärtat av våra lokalsamhällen där alla medborgare känner sig 
välkomna. Den här mandatperioden har samhällsservicen i 
staden försämrats på många platser, särskilt i våra 
ytterförorter. En reducering av de lokala biblioteken skulle 
vara ett dråpslag i det avseendet på många platser. Vidare går 
och cyklar många barn och föräldrar till sitt lokala bibliotek 
för att låna böcker, så även här i Skarpnäcks stadsdel. 
  
Hur många av dessa skulle ta sig till ett nodbibliotek en 
eftermiddag efter förskolan när det lokala biblioteket inte 
finns kvar eller har minskad tillgänglighet? Att lägga ner, ta 
bort bemanningen eller reducera tillgängligheten till dessa 
skulle skapa oerhört negativa effekter för barnens läsande, 
läskunnighet och den lokala samhällsservicen som 
biblioteken är en essentiell del av. Detta särskilt då det gäller 
utsatta områden och grupper. 

 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2021/269-2 (Godkänd - R 1) Biblioteksplan för 
Stockholms stad 

 SKA 2021/269-1 Remiss Mer relevant än någonsin. 
Biblioteksplan för Stockholms stad 2022-2025, KS 2021/850 

 SKA 2021/269-1.1 Mer relevant än någonsin. Biblioteksplan 
för Stockholms stad 2022-2025 

 SKA 2021/269-1.2 Mer relevant än någonsin. Biblioteksplan 
för Stockholms stad 2022-2025 

Sida 34 (60)



Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 9/2021 
 

2021-09-02 

 SKA 2021/269-1.3 Mer relevant än någonsin - 
Biblioteksplan 2022-2025 
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§ 18 
Motion (S) om att öppna ett yttrandefrihetsbibliotek i 
Stockholms stad  
Svar på remiss från kommunstyrelsen (KS 2021/524) 
SKA 2021/182 
 

Beslut  
1. Förvaltningens tjänsteutlåtande överlämnas som svar på 
remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommunstyrelsen har överlämnat en remiss till Skarpnäcks 
stadsdelsnämnd som gäller en motion om att öppna ett 
yttrandefrihetsbibliotek i Stockholms stad. Motionen är skriven av 
Emilia Bjurgren (S). Motionen har även remitterats till 
stadsledningskontoret, kulturnämnden, Hässelby- Vällingby 
stadsdelsnämnd, Norrmalms stadsdelsnämnd, Stockholms Stadshus 
AB, Amnesty International Stockholm, Svensk biblioteksförening 
region Stockholm, Uppsala och Gotland. Stadsdelsförvaltningen 
hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2021-05-20. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP)  konstaterar att det finns ett förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag. Ordförande finner att 
stadsdelsnämnden beslutar enligt förslaget. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2021/182-2 (Godkänd - R 1) Motion om att öppna ett 
yttrandefrihetsbibliotek i Stockholms stad 

 SKA 2021/182-1 Remiss Motion om att öppna ett 
yttrandefrihetsbibliotek i Stockholms stad, KS 2021/524 

 SKA 2021/182-1.1 Motion om att öppna ett 
yttrandefrihetsbibliotek i Stockholms stad 
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§ 19 
Motion (SD) om att utöka antalet båtplatser i Stockholm  
Svar på remiss från kommunstyrelsen (KS 2021/626) 
SKA 2021/276 
 

Beslut  
1. Förvaltningens tjänsteutlåtande överlämnas som svar på 
remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Peter Wallmark (SD) har lämnat in en motion till 
kommunfullmäktige om att utöka antalet båtplatser i Stockholm. 
Kommunstyrelsen har skickat motionen på remiss till 
stadsledningskontoret, exploateringsnämnden, 
stadsbyggnadsnämnden och alla stadsdelsnämnder. Remissen ska 
besvaras senast 2021-09-21. Stadsdelsförvaltningen hade redovisat 
ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2021-06-28. 
  

Förslag till beslut 
Ordförande Ewa Larsson (MP) yrkar bifall till förvaltningens 
förslag till beslut. Carl Svensson (SD) yrkar bifall till 
Sverigedemokraternas förslag till beslut. 
  

Beslutsgång 
Ordförande Ewa Larsson (MP) konstaterar att det finns två förslag 
till beslut och det är förvaltningens förslag och 
Sverigedemokraternas förslag. Ordförande ställer förslagen mot 
varandra och finner att stadsdelsnämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
  

Reservation 
Carl Svensson (SD) reserverar sig mot beslutet till förmån för sitt 
eget förslag till beslut enligt följande: 

  
Att motionen tillstyrks 
  
Att därutöver anföra följande: 
  
En motion från Sverigedemokraterna har inkommit till 
stadsdelsnämnden syftande till att utöka antalet båtplatser i 
Stockholm, och därmed underlätta båtägandet. 
Sverigedemokraterna vill att båtägandet ska underlättas för 
stockholmarna och vara en av många faktorer som gör staden 
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till en attraktiv plats bo i. Att åka båt är för många 
stockholmare en omistlig del av sommar och semester – 
stadens tillgång till vatten och närhet till skärgården gör 
Stockholm attraktivt. Trots en tydlig efterfrågan av båtplatser 
är dagens arbete för att tillmötesgå denna långt ifrån 
tillräcklig. Genom att utöka antalet båtplatser, anlägga nya 
båtklubbar och i större utsträckning inkludera båtplatser vid 
planerande av nya stadsdelar kan ett båtvänligare Stockholm 
skapas. 

 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2021/276-2 (Godkänd - R 1) Utöka antalet båtplatser i 
Stockholm 

 SKA 2021/276-1 Remiss Motion om att utöka antalet 
båtplatser i Stockholm, KS 2021/626 

 SKA 2021/276-1.3 Motion om att utöka antalet båtplatser i 
Stockholm 
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§ 20 
Stärkt rätt till personlig assistans (SOU 2021:37)  
Anmälan av kontorsyttrande som svar på remiss från 
kommunstyrelsen (KS 2021/845) 
SKA 2021/263 
 

Beslut  
1. Det överlämnade kontorsutlåtandet anmäls som svar på remissen 
och läggs till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsdelsnämnden har fått betänkandet ”Stärkt rätt till personlig 
assistans. Ökad rättssäkerhet för barn, fler grundläggande behov och 
tryggare sjukvårdande insatser (SOU 2021:37)” på remiss. I 
betänkandet presenteras förslag utifrån utredningens tre 
huvudsakliga uppdrag: 
  
- att se över möjligheten att stärka rätten till personlig assistans för 
stöd vid egenvårdsinsatser, 
- att analysera och ge förslag på hur rätten till personlig assistans för 
behov av hjälp med tillsyn kan stärkas och 
- att göra en översyn av hur föräldraansvaret vid bedömningen av 
barns rätt till personlig assistans kan smalnas av. 
  
Utredningen lämnar ett antal förslag som sammantaget syftar till att 
stärka den personliga assistansen för barn, ge assistansanvändare 
förstärkt stöd vid behov av sjukvårdande insatser samt stärka rätten 
till personlig assistans för vissa hjälpbehov som är av stor betydelse 
för möjligheten att delta i samhällslivet och leva sitt liv på samma 
villkor som andra. 
  
Förvaltningen ser i huvudsak positivt på utredningens samtliga 
förslag. Förslagen är väl utredda och avvägda, både vad gäller 
principer för behovsbedömning och huvudmannaskap. Det är tydligt 
att förslagen avser återställa brister med insatsen personlig assistans 
så att syftet återgår till att vara i enlighet med konventionen om 
rättigheter för personer med funktionsnedsättning. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2021/263-2 (Godkänd - R 1) Stärkt rätt till personlig 
assistans 

 SKA 2021/263-1 Remiss Stärkt rätt till personlig assistans 
(SOU 2021:37), KS 2021/845 

 SKA 2021/263-1.1 Stärkt rätt till personlig assistans (SOU 
2021:37) 
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 SKA 2021/263-1.2 Stärkt rätt till personlig assistans - Ökad 
rättssäkerhet för barn, fler grundläggande behov och tryggare 
sjukvårdande insatser 
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§ 21 
Förskoleundersökning 2021  
SKA 2021/192 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens redovisning och 
lägger rapporten till handlingarna 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stockholms stad genomför årligen en brukarundersökning i stadens 
alla förskolor och daghem. Syftet med undersökningen är att 
utveckla den pedagogiska kvaliteten i varje enskild förskola genom 
att inhämta vårdnadshavarnas bedömning av kvalitet på förskolan. 
  
Resultaten från brukarundersökningen är överlag lägre jämfört med 
föregående års resultat. Förvaltningens kommunala förskolor ligger 
i nivå med stadens totala resultat för 2021. Förvaltningens 
bedömning är att de försämrade resultaten främst beror på de 
konsekvenser som pandemin har medfört för förskolornas 
verksamhet. 
  
Undersökningen är ett av flera underlag i förvaltningens fortlöpande 
kvalitetsutvecklingsarbete på både enhets- och förvaltningsnivå. 
Vidare analys av resultaten kommer att göras inom respektive 
förskoleområde i samband med tertialrapportering 2 och behov av 
långsiktiga åtgärder tas med i verksamhetsplanen för 2022. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2021/192-2 (Godkänd - R 1) Förskoleundersökning 
2021 

 SKA 2021/192-1.2 Diarienummer - Förskoleundersökning 
2021 (3/3) 
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§ 22 
Månadsrapport juli  
SKA 2021/16 
 

Beslut  
1. Månadsrapporten för perioden januari-juli 2021 läggs till 
handlingarna. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2021/16-8 (Godkänd - R 1) Månadsrapport juli 21 
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§ 23 
Inkomna och utgående skrivelser från medborgare, 
remisser m.m. enligt lista  
SKA 2021/13 
 

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att vidta de åtgärder 
som kan föranledas av de inkomna skrivelserna, remisserna m.m. 
 
Handlingar i ärendet 

 SKA 2021/13-12 Skrivelselista 2021-09-02 § 23 
 

Sida 43 (60)



Skarpnäcks stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 9/2021 
 

2021-09-02 

§ 24 
Skrivelser från nämndens råd enligt lista  

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden lägger pensionärsrådets protokoll från 2021-
08-26 till handlingarna. 
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§ 25 
Inkomna medborgarförslag enligt lista  

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden överlämnar inkomna medborgarförslag med 
följande diarienummer till förvaltningen för handläggning: 
  
SKA 2021/247 
SKA 2021/248 
SKA 2021/253 
SKA 2021/293 
SKA 2021/314 
SKA 2021/316 
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§ 26 
Anmälan av delegationsbeslut avseende allmänna 
ärenden enligt lista  

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden lägger anmälan av delegationsbeslut med 
följande diarienummer till handlingarna: 
  
SKA 2021/279 
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§ 27 
Anmälan av protokoll och minnesanteckningar enligt 
lista  

Beslut  
1. Stadsdelsnämnden lägger stadsmiljögruppens 
minnesanteckningar från 2021-06-10 samt förvaltningsgruppens 
protokoll från 2021-08-26 till handlingarna. 
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§ 28 
Inkomna skrivelser från nämndens ledamöter  
Inga skrivelser har inkommit. 
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§ 29 
Borttagen på grund av sekretess  
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